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Dotace jsou pro celou řadu podnikatelů téma, při kterém ztrácí pevnou půdu pod nohama. 
Když opomeneme zásadní rozkoly v názorech na dopady dotací, v praxi je s nimi spojena 
taková míra administrativy, že je přinejmenším složité se v nich vyznat. I taková situace má 
ale řešení, stačí se obrátit na ty správné lidi. Jak probíhá spolupráce s  poradenskou 
společností zaměřenou právě na dotace nám nastínil Ondřej Machek, zástupce ředitele 
poradenské společnosti RPA.

Dotace pro podnikatele – trendem jsou 
úspory energií, digitalizace a cirkulární ekonomika

Ondřeji, vaše společnost pomáhá zájem-
cům o dotace s přípravou a realizací jejich 
projektů. Jaké dotační programy pro pod-
nikatele aktuálně běží?
Reálně se až v  tomto roce rozbíhá nové
rozpočtové období, v  němž bude mezi
příjemcedotací rozdělen1bilionkorun–
podstatnáčástjdeprávědofirem.Kromě
klasickýchoperačníchprogramů,nakteré
sipodnikyjižzvykly,sespouštíi novédo-
tační nástroje jako Národní plán obnovy
neboModernizační fond. Prourčitépod-
nikatelské záměry je zase vhodné využít
bezúročný úvěr Národní rozvojové ban-

ky.Možnostíjemnohoa propodnikatele,
kterýsedotacemipřímonezabývá,může
býtveliceobtížnésevevšechtěchprogra-
mechvyznat.

Došlo se spuštěním nového rozpočtové-
ho období k nějakým změnám v zacílení 
podpory?
Z  hlediska zaměření dotací se za dobu
3 programových období dotace značně
proměnily. Tato změna jedána jakhisto-
rickým vývojem průmyslu a  služeb, tak
náhlýmispolečensko-ekonomickýmizmě-
nami,sílícíhospodářskoupozicíČRv rámci

EUi vývojemtrhupráce.Jinýmislovy,roky,
kdybylapodporapodmíněnavytvářením
nových pracovníchmíst s  cílem zvyšovat
zaměstnanostv průmyslu,jsoupryč.Hlav-
nímtématemdotacíjezelenátransforma-
ce. Z  hlediska procesního a metodického
k zásadnímzměnámnedošlo.

Na co všechno tedy mohou v dnešní době 
firmy čerpat dotace a v jaké výši?
Prozjednodušeníbychpodporurozdělildo
3oblastí–technologie,budovya provozní
výdaje. Dotace na stroje a  technologické
vybavení jsou mezi firmami velmi žáda-
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né. Aktuálně lze získat dotaci na podporu
digitalizace podniků, na výměnu starých
a  energeticky náročných technologií za
nové, nebo na stroje pro zpracování dru-
hotných surovin. Takže konkrétně mohu
s přispěnímdotacepoříditchytrýsklad,au-
tonomnívýrobnílinku,tavicípecnebonový
systémchlazení.U stavebníchprojektůse
z pochopitelnýchdůvodůaktuálněnejvíce
řešírekonstrukcebudovs cílemsnížitjejich
energetickounáročnosta fotovoltaika.Řekl
bych,žepoprvézaposlednírokyjepodpora
FVEnastavenaopravdurozumně.A neopo-
menutakézmínitdotacenapodporufirem-
níhovývojea inovací.Tykryjínákladynavý-
vojovéprojekty.Řadafiremv ČRmáskvělé
nápadynainovace.Právěprotytofirmyjde
o zajímavoupříležitost.Dotaceseobvykle
pohybujev rozmezí30–60%nákladů.

Můžete konkretizovat dotace zaměřené 
na odpadové hospodářství?
Zlepšení práce s  odpady na všech úrov-
ních je jedním z předních témat.Dotační
programypodporují investicedopřecho-
du na oběhové hospodářství, předchá-
zení vzniku odpadů, navýšení recyklační
infrastruktury,zvyšováníobsahurecyklo-
vanýchmateriálů ve výrobcích,moderni-
zacisběrnýchdvorůa re-usecentera po-

dobně. S  trochou nadsázky bych řekl, že
aktuálněmůže získat dotaci každýdobrý
projektv oblastinakládánís odpady–od
prevencejejichvznikuažpozpětnévyužití
veformědruhotnýchsurovin.

S čím firmám zvládnete pomoct vy v RPA?
V prvnířaděses podnikatelempobavíme
se o  jeho společnosti. V  praxi to vypadá
tak,žepřijedemedofirmy,poslechnemesi
aktuálníproblémyi rozvojovézáměryna2,
3,4rokydopředua snažímesejeprovázat
s dotačnímiprogramy.Posoudíme,jakédo-
tacejsouprofirmuvhodnéa zdamásmysl
o  ně požádat. V  případě zájmu zajistíme
kompletnípřípravua administracidotační-
hoprojektutak,abyklientmohlsvůjčasvě-
novatpodniku,nikolivřešenídotace.Cílem
jeuspořitklientovipenízea čas.

Jak postupovat v  případě zájmu? Jaké 
dokumenty je k žádosti třeba dokládat?
V  první řadě je třeba nás kontaktovat.
Poté zkonzultujeme projektový záměr
a domluvímesenadalšímpostupu.Cose
týčekonkrétníchdokumentů,každávýzva
másváspecifika.Obecnělzeříci,žejenut-
né doložit ekonomickou situaci žadatele,
rozklíčovatvlastnickoustrukturua detail-
ně popsat samotný záměr plánované in-
vestice,kterámábýtz veřejnýchprostřed-
kůpodpořena.

Jak moc detailní musí žádost být? Je 
nutné specifikovat přesný záměr, nebo 
v tomto ohledu existuje určitá volnost?
I totozávisínatypuprojektu.Šancenapři-
dělenídotacerostes kvalitoužádostia ta
vyžaduje jistou podrobnost a  přesvěd-
čivost.Ovšem v  průběhu realizace lze ře-
šit řadu změn. Poskytovatelé dotací jsou
v tomtoohleduvstřícnía respektujízměny,
kterénenarušujíhlavnízaměřeníprojektu.

Jak dlouho trvá proces hodnocení a kolik 
času následně zbývá na realizaci celého 
projektu?
Běžněsedobahodnocenípohybujeoko-
lo 4–6měsíců od chvíle, kdy byla žádost
o  dotaci odeslána. Na realizaci projektu
má žadatel běžně 2 až 3 roky od podání
žádosti.Dotacejefirmámběžněpropláce-
naexpost,čilipoukončeníprojektu.Rea-
lizaciprojektujemožnéstihnouti rychleji
–nezřídkajedo1rokuodpodánížádosti
projektschválen,zrealizováni proplacen.

A jak se taková služba platí?
Smlouvu a  finanční podmínky spoluprá-
ce řešíme vždy až ve chvíli, kdy máme
konkrétní dotační projekt. Cena se odvíjí
od velikosti a  složitosti projektu a  často

RPA je přední českou poradenskou 
společností se zaměřením na dotace 
a jejich čerpání. Poskytuje odborné služ-
by spojené se získáváním finančních pro-
středků z dotačních programů, a to od pří-
pravy žádosti o dotace až po ukončení reali-
zace celého projektu. Spolupracuje s podni-
kateli, městy a obcemi, školami, neziskový-
mi organizacemi i  dalšími subjekty. Za 
20 let působení na trhu se podílela na reali-
zaci více než 4 tisíc projektů v celkové hod-
notě přesahující 50 mld. Kč.

Mgr. Ondřej Machek
Zástupce ředitele společnosti RPA

+420 737 623 164
machek@rpa.cz

www.rpa.cz

i odspecifickýchpožadavkůklienta.Obec-
ně platí, že naše odměna je podmíněna
schválenímdotace.

Jak se procentuálně pohybuje úspěšnost 
žádostí?
Dovolímsitvrdit,žedíkydlouholetýmzku-
šenostemzvládnemeužpředpodánímžá-
dostivyhodnotit,jakýprojektmášancina
úspěch.Díkytomusenašeúspěšnostdrží
stabilněnad90%.

Můžete jmenovat nějaký zajímavý projekt 
z posledních let, na kterém jste se podíleli? 
Pokudbychmělvybratjenjeden,s vazbou
nacirkulárníekonomiku,takmnenapadá
vývojový projekt společností SKANSKA
a  Smětal. Jeho výsledkem je inovativní
proceszpracovánístavebnísutijako100%
náhradypřírodníhokamenivaprovýrobu
betonu-rebetongu.Vývojtrvalněkoliklet
a  dotace pokryla přes polovinu rozpočtu
projektu.Neménězajímavéprojektyřeší-
me i profirmy jakoMAKRO, Lidl,Centro-
pen,Phonexiaa další.

Co byste doporučil podnikatelům, kteří 
dosud nemají zkušenost s dotacemi? 
Aťse jichnebojí.Pokudnámsdělísvé in-
vestičnízáměry,seznámímejes možnost-
mii podmínkamiveřejnépodpory.Nemusí
trávithodinyčasuu internetupročítáním
složitých podmínek, stačí jedno osobní
jednánís některýmz mýchkolegů.Pova-
žujeme za důležité a  správné potencio-
nální žadateledopředu informovatnejen
o  dotačních příležitostech, ale i  podmín-
káchproplacenídotace.Ažposeznámení
se všemi „pro a  proti“ řešíme možnosti
spolupráce.


